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Ostatnio dostaję 
wezwania do zapła-
ty od firm windy-
kacyjnych. Dotyczą 
one rachunków 
sprzed 9-10 lat. Czy 
muszę reagować na 
wezwania i czy mu-
szę płacić zaległości 
sprzed tak dawnego 
okresu?
Nie sposób wykluczyć, że nie 
nastąpiło jeszcze przedawnienie 
roszczeń, których zaspokojenia 
żąda firma windykacyjna. Ge-
neralną regułą jest bowiem 10 
letni okres przedawnienia. Jeżeli 
chodzi jednak o rachunki takie 
jak prąd, telewizja, telefon, 
są to roszczenia związa-
ne z prowadzoną przez 
danego usługodawcę 
działalnością gospodar-
czą i wówczas termin 
przedawnienia wynosi 

3 lata. Co oznacza przedawnie-
nie? Przedawnienie na pewno nie 
oznacza wygaśnięcia obowiąz-
ku. Właściwy przepis stanowi 
natomiast: Po upływie terminu 
przedawnienia ten, przeciwko 
komu przysługuje roszczenie, 
może uchylić się od jego zaspo-
kojenia (…). ■

Płacę 500 zł mie-
sięcznie alimentów 

na 3 
letnią 
cór-
kę. 

Adwokaci Izabela Latkowska i Łukasz Frączek dyżurują w redakcji Gazety Miejskiej  
w każdy czwartek od godziny 15 do 16.00, pod telefonem (32) 230-84-51. 
O co pytali nasi Czytelnicy podczas ostatniego dyżuru?

Dyżur prawnika

Adwokat Łukasz Frączek

Obecnie matka 
dziecka chce wysłać 
córkę do przed-
szkola. Czy matka 
dziecka może żądać 
podniesienia ali-
mentów? Ostatnio 
o alimentach sąd 
orzekał 1,5 roku 
temu. 
Zgodnie z art.135.§ 1. Kodeksu 
rodzinnego i opiekuńczego, za-
kres świadczeń alimentacyjnych 
zależy od usprawiedliwionych 
potrzeb uprawnionego oraz od 
zarobkowych i majątkowych moż-
liwości zobowiązanego. Te dwa 
czynniki wpływają na wysokość 
alimentów. Art. 138. wspomnia-
nego Kodeksu stanowi, że w ra-
zie zmiany stosunków można żą-
dać zmiany orzeczenia lub umo-
wy dotyczącej obowiązku alimen-
tacyjnego. W praktyce zmiana 
stosunków może oznaczać m.in. 
rozpoczęcie edukacji przedszkol-
nej czy szkolnej. Należy pamiętać 
jednak, o brzmieniu art. 135. 
§ 1. i o tym, że potrzeby dziec-
ka muszą być usprawiedliwione, 

a ostateczna decyzja w sprawie 
należy do sądu, który bierze pod 
uwagę argumenty obu stron.

■
Mam umowę na 
czas określony 3 
miesięcy. Po roz-
poczęciu pracy 
dowiedziałam się, 
że jestem w ciąży. 
Chciałabym iść na 
L-4, ale boję się 
że umowa ulegnie 
rozwiązaniu. Czy 
prawo mówi coś na 
ten temat?
Wszystko zależy od okresu cią-
ży, w którym się Pani znajduje. 
W opisanej sytuacji będzie miał 
bowiem zastosowanie art. 177. 
§ 3. Kodeksu pracy, który mówi: 

Umowa o pracę zawarta na czas 
określony lub na czas wykonania 
określonej pracy albo na okres 
próbny przekraczający jeden mie-
siąc, która uległaby rozwiązaniu 
po upływie trzeciego miesiąca 
ciąży, ulega przedłużeniu do dnia 
porodu. Jeżeli ciąża jest na tyle 
zaawansowana, że umowa koń-
czyłaby się po rozpoczęciu dru-
giego trymestru ciąży, umowa 
przedłuża się do dnia porodu. W 
czasie ciąży przysługują wówczas 
pełne prawa przewidziane dla 
ciężarnej pracownicy.  

■
Zakupiłem odku-
rzacz, który akwi-
zytor sprzedał mi 
w moim domu. Po 
przeanalizowaniu 
zakupu uznałem, że 
nie jest mi potrzeb-
ny. Czy mogę 
odstąpić od 
umowy?
Zawarł Pan tzw. umowę 
poza lokalem przedsiębior-
stwa. Przez umowę poza 
lokalem przedsiębiorstwa 
należy rozumieć taką umo-
wę (sprzedaży, umowę o 
świadczenie usług), 
którą zawiera z 
jednej strony 
konsument, 
z drugiej zaś 

profesjonalista – przedsiębiorca. 
Zgodnie z przepisami, każdy, kto 
zawiera z konsumentem umowę 
poza lokalem przedsiębiorstwa, 
powinien poinformować go na 
piśmie o prawie odstąpienia od 
umowy w terminie 10 dni bez 
podania przyczyny oraz wręczyć 
wzór oświadczenia o odstąpie-
niu, z oznaczeniem swojego imie-
nia i nazwiska (nazwy) oraz ad-
resem zamieszkania (siedziby). 
Obowiązany jest także wręczyć 
konsumentowi pisemne potwier-
dzenie zawarcia umowy, stwier-
dzające jej datę i rodzaj oraz 
przedmiot świadczenia i cenę. 
Jeżeli przedsiębiorca nie poin-
formuje na piśmie konsumenta 
o prawie odstąpienia od umowy, 
to konsument może odstąpić 
od umowy w terminie 10 dni od 
uzyskania informacji o prawie od-
stąpienia (informację można uzy-
skać z dowolnego źródła). Kon-
sument nie może jednak z tego 
prawa skorzystać po upływie 3 
miesięcy od wykonania umowy. 

Tak więc może 
Pan odesłać 

o d k u r z a c z , 
a przedsię-
biorca musi 
z w r ó c i ć 
Panu pie-
n i ą d z e , 

jeżeli już je 
Pan zapła-
cił. ■


